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Nagroda Starosty Bielskiego im. 
ks. Józefa Londzina została usta-
nowiona w 1999 roku dla podkre-
ślenia zasług i dokonań wybitnego 
działacza pochodzącego z Zabrzega, 
ks. prałata Józefa Londzina. Sama 
nominacja jest prestiżowym wyróż-
nieniem, zgodnie z regulaminem sa-

morządy miast i gmin nominują do niej osoby nieprzeciętne, 
wyjątkowe, wyróżniające się w dziedzinie kultury i sztuki, 

sportu czy turystyki, nawiązujące swoją pracą i postępo-
waniem do idei księdza J. Londzina, nastawionej na pomoc 
bliźnim i bezinteresowną pracę społeczną. Nagroda przyzna-
wana jest corocznie w listopadzie w związku z obchodami 
Święta Niepodległości. Może mieć charakter indywidualny 
lub zbiorowy. Nominacje przygotowują samorządy gmin 
powiatu bielskiego, a wyboru laureata dokonuje, kapituła 
powoływana przez starostę bielskiego na okres 5 lat. Człon-
kowie kapituły pracują społecznie, a jej obrady są poufne. 

NOMINACJE 
do XXIV edycji 
Nagrody Starosty 
Bielskiego im. Księdza 
Józefa LONDZINA

Kapituła Nagrody na lata 2021 – 2026 

Alina Świeży-Sobel – przewodnicząca Kapituły Nagrody,
krewna Patrona Nagrody, dyrektor oddziału „Gościa Nie-

dzielnego” w Bielsku-Białej
ks. Ignacy Czader – członek Kapituły Nagrody, proboszcz 

parafii NMP Królowej Polski w Pogórzu, założyciel i prezes 
Charytatywnego Stowarzyszenia Opiekuńczo – Wychowaw-
czego „Ignis”,

Danuta Kożusznik – prezes Zarządu Rejonowego Związku 
Rolników, Kółek i Organizacji Rolniczych w Bielsku-Białej, 

Bogdan Kocurek – sekretarz Kapituły Nagrody, emeryto-
wany dyrektor Książnicy Beskidzkiej w Bielsku-Białej 

Dotychczasowi Laureaci Nagrody

1999 r. – Henryk Pysz (gmina Kozy)
2000 r. – Erwin Woźniak (gmina Czechowice-Dziedzice)
2001 r. – ks. Ignacy Czader (gmina Jaworze)

2002 r. – ks. prałat Michał Boguta (gmina Wilamowice)
2003 r. – ks. Jan Lech Klima (gmina Jasienica)
2004 r. – Juliusz Wątroba (gmina Jasienica)
2005 r. – Waleria Owczarz (gmina Bestwina)
2006 r. – Jadwiga Kolarczyk (gmina Wilkowice)
2007 r. – Jan Wolnicki (gmina Kozy)
2008 r. – Henryk Francuz (gmina Jasienica)
2009 r. – Józef Wrzoł (gmina Czechowice-Dziedzice)
2010 r. – Florian Grzybek (gmina Czechowice-Dziedzice)
2011 r. – Honorata Mynarska (gmina Wilamowice)
2012 r. – ks. prałat Stanisław Jasek (gmina Buczkowice)
2013 r. – Małgorzata Hołdys (gmina Szczyrk)
2014 r. – Barbara Tomanek (gmina Wilamowice) 
2015 r. – Zbigniew Banet (gmina Wilkowice)
2916 r. – Wojciech Waligóra (gmina Porąbka) 
2017 r. – Antoni Mleczko (gmina Wilamowice) 
2018 r. – Roman Pękala (gmina Porąbka) 
2019 r. – Bronisław Chrobak (gmina Wilamowice)
2021 r. – Jan Tarnawa (gmina Szczyrk) 
2022 r. – LSK „Klimczok” Bystra (gmina Wilkowice)

Nominacje do Nagrody
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GMINA 
BESTWINA 
MARIA MAROSZEK

Pani Maria Maroszek od 2003 r. jest sołtysem Be-
stwiny. Obecnie upływa piąta kadencja pani Marii na 
stanowisku sołtysa i zarazem jubileusz 20-lecia w tej 
roli. Czterokrotnie była wybierana jako radna do Rady 
Gminy Bestwina i w jej ramach pracowała w Komisji 
Budżetu i Finansów. Od kilkudziesięciu lat Maria Maroszek 
jest członkinią Koła Gospodyń Wiejskich „Bestwinianki” w 
Bestwinie. Pani Maria angażuje się w prace Gminnej Spółki 
Wodnej Melioracyjnej (pomoc w pozyskiwaniu pozwoleń 
wodnoprawnych); aktywnie działa w społeczności rolników 
i rybaków w ramach Lokalnej Grupy Rybackiej „Bielska 
Kraina”, współpracuje również z Towarzystwem Promocji 
Ryb „Pan Karp”. Inne instytucje z którymi pani sołtys 
współdziała to Agencja Restrukturyzacji i Modernizacji 
Rolnictwa, Ośrodek Doradztwa Rolniczego, Powiatowy 
Inspektorat Weterynaryjny, Instytut Rybactwa Śródlą-
dowego w Olsztynie, parafia Wniebowzięcia NMP w Be-
stwinie, Ochotnicza Straż Pożarna w Bestwinie, Gminny 
Ośrodek Kultury, Gminna Biblioteka Publiczna, Towarzy-
stwo Miłośników Ziemi Bestwińskiej. Dzięki działaniom 
i wnioskom pani sołtys Marii Maroszek na forum zebrań 
wiejskich, w Radzie Sołeckiej i w Radzie Gminy Bestwina 
systematycznie ulega poprawie estetyka Bestwiny: zbudo-
wano chodniki dla pieszych (w tym chodnik w głównym 
ciągu komunikacyjnym - ul. Witosa), sołtys przyczynia 
się do oświetlenia ulic, powstawania przejść dla pieszych 
i terenów związanych ze sportem i rekreacją, takich jak 
plac zabaw w Bestwinie. W ramach współpracy ze Spół-
ką Wodną pani sołtys dba o właściwy stan przepustów 
i rowów melioracyjnych.

Co roku w gminie Bestwina 11 marca obchodzi się Dzień 
Sołtysa, zwracając uwagę na społecznie ważną funkcję, 
jaką pełni sołtys, niejako „pierwszy kontakt” mieszkańca 
z samorządem lokalnym. Pomoc uwidoczniła się podczas 
klęsk żywiołowych, nawiedzających Bestwinę powodzi 
czy wichur.

Ciekawymi projektami są inicjatywy podejmowane przez 
Marię Maroszek w Kole Gospodyń Wiejskich „Bestwinianki”. 
Odbyły się prelekcje dotyczące zdrowia, gotowania, spo-
tkania z lekarzem i specjalistą z KRUS. Wspólnie z Gminną 
Biblioteką Publiczną KGW realizuje projekt edukacyjny 
„Tradycja i Kultura”. Jedną z prowadzących spotkania 
dla dzieci i młodzieży jest pani Maria Maroszek. Młodzi 
mieszkańcy gminy Bestwina uczestniczą w tradycyjnym 
kiszeniu kapusty, pieczeniu pierniczków, wykopkach ziem-
niaczanych, zdobieniu jaj wielkanocnych, itd.

Wiele pracy Maria Maroszek włożyła w organiza-
cję gminnych dożynek: z jej inicjatywy bestwińscy rolnicy 
co roku przystrajają kilkadziesiąt pojazdów i uczestniczą 

w barwnym korowodzie. Liczna reprezentacja Bestwiny 
jest wystawiana w „Janowickich Sianokosach” – promu-
jącym lokalną kulturę turnieju sołectw. W III Janowickich 
Sianokosach KGW Bestwina zdobyło nagrodę w konkurencji 
„Swaczyna do pola”. Integracyjną rolę pełnią jarmarki 
i pikniki – pani Maria Maroszek uczestniczy i wspiera 
gospodynie reprezentujące Bestwinę na stoiskach z wyro-
bami regionalnymi np. na jarmarku bożonarodzeniowym 
w Szczyrku, na Pikniku Bożonarodzeniowym w Kaniowie 
oraz na Jarmarku Rybnym w Czechowicach – Dziedzicach.

Pani Maria Maroszek w roku 2023 zdobyła indywidual-
ne wyróżnienie w konkursie „Piękna Wieś Województwa 
Śląskiego” (KATEGORIA: sołtys) organizowanym przez 
Urząd Marszałkowski.

Maria Maroszek jest osobą, która nie dba o zaszczyty 
i wyróżnienia. Entuzjasta pracy społecznej, który nigdy 
i nigdzie nie reklamuje swojej działalności, a to co robi, 
robi dla dobra swojej społeczności, nikomu nie odmawia-
jąc pomocy.

Nominacje do Nagrody
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GMINA BuCZKOWICE 
ANNA JAKuBIEC

Pani Anna Jakubiec to miesz-
kanka Kalnej, mama trójki dzieci 
(w tym siostry zakonnej Sióstr Na-
zaretanek), babcia pięciu wnuków 
i jednego prawnuka, a jednocześnie 
niestrudzona działaczka kulturalna 
i społeczna. 

23 lata temu, wraz z dwiema ko-
leżankami, zainicjowała wznowienie 
w swojej miejscowości działalności 
Koła Gospodyń Wiejskich, rozpo-
czynając tym samym bardzo inten-
sywny rozdział w życiu, wypełniony 
pracą na rzecz mieszkańców Kalnej. 
Początkowo działała jako członek 
zarządu Koła, a od roku 2006 jako 
jego przewodnicząca. Równocześnie, 
od roku 2007, przez 8 lat pracowała 
w Radzie Sołeckiej Kalnej.

Pani Anna od ponad dwóch de-
kad bierze aktywny udział w wielu 
ważnych dla lokalnej społeczno-
ści inicjatywach. Angażowała się 
w utworzenie parafii w Kalnej, w roz-
budowę szkoły, budowę wodociągu 
i kanalizacji. Niosła pomoc pogorzel-
com i innym osobom znajdującym 
się w trudnej sytuacji życiowej.

Uczestniczy we wszystkich waż-
nych wydarzeniach kulturalnych, 
w tym kościelnych, na terenie swo-
jej miejscowości – i wielu poza nią. 
Ubrana, wraz z innymi członkiniami 
Koła, w tradycyjne stroje regionalne, śpiewa, gotuje, 
częstuje, i w każdy inny możliwy sposób propaguje 
regionalną kulturę, dbając o to, aby nie zapomnieli 
o niej nie tylko mieszkańcy Kalnej, ale i ponadlokalni 
uczestnicy wielu wydarzeń kulturalnych, w które an-
gażuje się Koło.

Łącząc działalność kulturalną i społeczną, mającą na 
celu zapobieganie wykluczeniu i integrację lokalnej spo-
łeczności, we współpracy z Ochotniczą Strażą Pożarną, 
jej Koło organizuje co roku tradycyjne dożynki w Kalnej. 
W ramach ich obchodów, po mszy świętej, panie z KGW - 
wraz z korowodem dożynkowym - odwiedzają wszystkich 
mieszkańców i wręczają im poświęcony chleb. Również 
co roku Koło organizuje spotkania świąteczno-wigilijne 
dla starszych i samotnych mieszkańców Kalnej.

Pani Anna jako przewodnicząca KGW organizuje 
dla członkiń swojego Koła wycieczki i pielgrzymki, 

dzięki którym nie tylko mają one możliwość miłego 
i aktywnego spędzenia czasu wolnego, ale również 
poznania i docenienia polskiej kultury oraz krajo-
brazów.

W ramach swojej działalności kulturalnej Pani 
Anna regularnie bierze również udział w wieczorach 
literackich ludowego poety, Edwarda Czernka, organi-
zowanych w Książnicy Beskidzkiej oraz w gminnych 
i sąsiednich bibliotekach, a także jest członkinią 
zespołu teatralnego „Teatr i My”, działającego przy 
Gminnym Ośrodku Kultury w Buczkowicach. Z okazji 
100-lecia odzyskania przez Polskę niepodległości 
zainicjowała w Kalnej Wieczór Pieśni Patriotycznych.

Nominacja do Nagrody Księdza Józefa Londzina jest 
uhonorowaniem jej osoby przez samorząd gminy oraz 
formą podziękowania za wkład w krzewienie kultury 
i wieloletnią pracę społeczną na rzecz mieszkańców.
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GMINA
CZECHOWICE-DZIEDZIECE
STOWARZySZENIE 
RODZICóW I OSóB 
NIEPEłNOSPRAWNyCH
„WSPARCIE”

Stowarzyszenie Rodziców i Osób 
Niepełnosprawnych „Wsparcie”, dzia-
ła nieprzerwanie od 2003 roku na terenie 
Czechowic-Dziedzic i powiatu bielskiego. 
Z inicjatywą prowadzenia działalności 
wyszli rodzice dzieci niepełnosprawnych 
oraz ich opiekunowie. Siedziba Stowa-
rzyszenia mieści się przy ul.Traugutta 11 
w Czechowicach-Dziedzicach, gdzie dzięki 
uprzejmości władz powiatu bielskiego 
może prowadzić swoją działalność. 

Celem działalności Stowarzyszenia 
jest wyrównywanie szans osób niepełnosprawnych, walka 
o poszanowanie ich praw, ułatwianie im adaptacji do życia 
w społeczeństwie a także wspieranie rodzin osób niepełno-
sprawnych.

Podopiecznym starają się zapewnić odpowiednie warunki 
rozwoju fizycznego i osobowego. Wspierają podopiecznych 
w życiu społecznym jak i integrują rodziców i opiekunów osób 
niepełnosprawnych. Organizują warsztaty terapii zajęciowej 
dla podopiecznych oraz zapewniają rehabilitację ruchową, pod 
okiem wysoko wykwalifikowanego specjalisty.

Stowarzyszenie na Rzecz Osób Niepełnosprawnych „WSPAR-
CIE” w Czechowicach-Dziedzicach jest zrzeszeniem dobro-
wolnym, samodzielnym mającym na celu reprezentowanie 
interesów osób niepełnosprawnych, ich rodzin, opiekunów 
prawnych bez względu na rodzaj niepełnosprawności. 

Celem Stowarzyszenia jest między innymi:
 – Działanie na rzecz; wyrównania szans osób niepełnospraw-

nych, poszanowania ich praw, ułatwiania adaptacji do 
życia w społeczeństwie, pomoc w aktywnym udziale  
w życiu społecznym, wspieranie rodzin osób niepeł-
nosprawnych.

 – Inicjowanie oraz występowanie z wnioskami do władz 
państwowych i samorządowych o tworzenie uregulo-
wań w zakresie niezbędnych form pomocy dla rodzin 
i opiekunów osób niepełnosprawnych.

 – Inicjowanie oraz występowanie z wnioskami do władz 
państwowych i samorządowych o tworzenie uregulo-
wań zapewniających dzieciom oraz niepełnosprawnym 
osobom pełnoletnim przebywających w placówkach 
opieki całkowitej sprzyjających warunków rozwoju, 
godnego życia, integracji ze środowiskiem otwartym, 
ochronę ich praw,

 – Tworzenie osobom niepełnosprawnym warunków dla 
samodecydowania we własnych sprawach.

 – Tworzenie warunków dla włączania osób niepełno-
sprawnych zarówno indywidualnie jaki i grup osób nie-
pełnosprawnych w tok normalnego życia, korzystania  
z ogólnodostępnej infrastruktury społecznej i form 
życia społecznego udzielając w razie potrzeby wspar-
cia w szczególności poprzez specjalistyczną pomoc, 
doradztwo i asystę.

 – Określenie zasad etycznych obowiązujących członków 
i pracowników Stowarzyszenia oraz nadzór nad prze-
strzeganiem tychże zasad.

 – Działalność informacyjną na rzecz członków Stowa-
rzyszenia.

 – Zachęcanie osób spoza Stowarzyszenia do działania na 
rzecz osób niepełnosprawnych w charakterze wolon-
tariuszy oraz stwarzania warunków ułatwiających im 
podejmowanie tych działań.

 – Prowadzenie działalności edukacyjnej i szkoleniowej 
rodziców osób niepełnosprawnych oraz innych osób 
działających na rzecz osób niepełnosprawnych.

 – Gromadzenie funduszy na statutowe cele Stowarzy-
szenia.
Statutowe cele realizuje poprzez organizacje turnusów 

rehabilitacyjnych, imprez integracyjnych takich jak:
Zajączek, Dzień Dziecka, Mikołaj, wycieczek jedno i wielo-

dniowych (kulig, wyjazdy na basen), Hipoterapii, warsztatów 
terapii zajęciowej czy Kółek zainteresowań.

W 2009 roku dzięki wsparciu ze strony powiatu bielskiego, 
gminy Czechowice-Dziedzice, sponsorów oraz zaangażowaniu 
rodziców w Zespole Szkół Technicznych i Licealnych im. Sta-
nisława Staszica udało się Stowarzyszeniu otworzyć gabinet 
rehabilitacyjny. Dzięki niemu niepełnosprawni mają dostęp do 
bezpłatnej rehabilitacji i, co nie mniej istotne, do nowoczesnego 
i specjalistycznego sprzętu rehabilitacyjnego.

 Prezesem Stowarzyszenia jest pani Anna Bekas.
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GMINA JASIENICA 
JóZEF NIESyT

Józef Niesyt urodził się 28 
października 1946 r., jest miesz-
kańcem Jasienicy. Choć od wielu 
lat cieszy się zasłużoną emery-
turą, to nadal jest pełen energii 
i zapału do działania na rzecz 
lokalnej społeczności. Ponad 10 
lat piastował stanowisko prezesa 
Koła Emerytów, Rencistów i Inwa-
lidów w Jasienicy. Był niezwykle 
aktywny, organizując liczne spo-
tkania integracyjne, kulturoznaw-
cze i wycieczki krajoznawcze dla 
seniorów z Jasienicy. Jednak jego 
zaangażowanie nie ograniczało 
się tylko do emerytów, ponieważ 
regularnie odwiedzał i umożliwiał 
udział w różnych wydarzeniach 
osobom niepełnosprawnym.

Oprócz działalności społecznej 
na rzecz seniorów, pasją Józefa 
jest lokalna jasienicka gwara. 
Już od młodości zajmuje się 
tworzeniem tekstów w tej spe-
cyficznej odmianie języka oraz 
propagowaniem folkloru Śląska 
Cieszyńskiego. Te zainteresowania 
odziedziczył z rodzinnego domu, 
gdzie tradycje lokalne były pie-
lęgnowane. Przez wiele lat był 
aktywnym członkiem zespołu 
regionalnego „Jasieniczanka”, 
a obecnie promuje tę gwara na 
licznych festiwalach i przeglą-
dach. Jak sam mówi, jego celem jest „przypominanie 
gwary naszych dziadów i przodków, by nie zaginęła i nie 
została zapomniana”.

Pan Józef jest częstym uczestnikiem konkursów gwaro-
wych, posiad gawędziarskich oraz przeglądów twórczości 
ludowej. W ciągu lat zdobył wiele prestiżowych nagród, 
m.in. w Konkursie Gwary Cieszyńskiej, XVI Konkursie „Po 
naszymu, czyli po Śląsku” organizowanym przez Polskie 
Radio Katowice, oraz Posiadach Gawędziarskich organizo-
wanych przez Regionalny Ośrodek Kultury w Bielsku-Białej. 
Ponadto, na Festiwalu Folkloru Polskiego „Sabałowe Baja-
nie” w Bukowinie Tatrzańskiej zdobywał najwyższe nagrody.

Jako juror aktywnie uczestniczy w różnych konkursach 
związanych z gwara i tradycją Śląska Cieszyńskiego. Czę-
sto również występuje na lokalnych imprezach, prezen-
tując swoje barwne i humorystyczne monologi. W tych 

opowieściach opowiada zarówno o współczesności, jak 
i przypomina zapomniane zwyczaje i obrzędy dawnych 
czasów. Co więcej, w gazecie lokalnej „Jasienica” prowadzi 
stałą rubrykę, w której publikuje felietony pisane gwa-
rą cieszyńską.

Józef Niesyt osiągnął wiele sukcesów w swojej działal-
ności, w ostatnich latach zdobywając między innymi grand 
prix na Bukowiańskim Buka - Festiwalu Folkloru Polskiego 
53 Sabałowych Bajań w 2019 roku za wybitną prezentację 
gawędy, wyróżnienie w Konkursie na Najaktywniejszego 
Seniora województwa śląskiego w 2021 roku oraz pierwsze 
miejsce podczas Ogólnopolskiego Konkursu Gawędziarzy, 
Instrumentalistów, Śpiewaków, Drużbów i Starostów We-
selnych w 2023 roku, który odbył się w ramach Festiwalu 
Folkloru Polskiego 57. „Sabałowe Bajania” w Bukowinie 
Tatrzańskiej, w kategorii Gawędziarze.

Nominacje do Nagrody
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GMINA JAWORZE 
OCHOTNICZA STRAż 
POżARNA W JAWORZu

Straż Pożarna na terenie gminy Jaworze założona zo-
stała w roku 1873, w związku z czym w b.r. obciodzi piękny 
jubileusz 150-lecia. Założycielami straży byli: Jan Cichy 
działacz społeczny i ówczesny dzierżawca dóbr Jaworza, 
Paweł Dawid naczelnik gminy, Paweł Kozieł kierownik szkoły 
i Edward Kwisda ówczesny zarządca majątku. Pierwszym 
prezesem został Jan Cichy, a komendantem Paweł Kozieł. 
Członkami nowo powstałej straży byli przede wszystkim 
pracownicy dworscy, chociaż nie brakowało też mieszkańców 
wsi. Początkowo 
na wyposażeniu 
były jedynie dwa 
hydropulty /skrzy-
nia-wiadro na 
wodę/ oraz ręcz-
na pompa tłoczą-
ca. Do reaktywacji 
straży w Jaworzu 
doszło 2 grudnia 
1898 roku, kiedy 
to na zebraniu 
organizacyjnym 
w gospodzie Jana 
Szlauera wstąpiło 
do niej 20 spośród 
67 obecnych na 
nim mieszkańców 
wsi, „...ochotników 
nie brakowało, 
wszak chodziło 
o pomoc w wypadkach pożarów, zmieniających domostwa 
w zgliszcza i popioły … chodziło też o honor obywateli Jawo-
rza, którzy idąc z postępem, nie chcieli pozostać w tyle za 
niemieckimi gminami sąsiedniego Bielska...” notatka druha 
Sebastiana Pindóra – wieloletniego członka jaworzańskiej 
jednostki. W 1911 roku zakupiono dla OSP dugą czteroko-
łową sikawkę ręczną oraz drabinę rozsuwaną 12 metrową, 
drabinę hakową do okien, dwie pochodnie naftowe, 1 bosak, 
1 latarnię i inne. Strażacy angażowali się w działalność 
samorządową, podczas wyborów do samorządu gminnego 
w 1911 roku, zasiadali w miejscowej radzie szkolnej. Od-
zyskanie niepodległości stworzyło korzystniejsze warunki 
rozwoju i działalności OSP. W straży w Jaworzu oficjalnie 
wprowadzono język polski i ceremoniał strażacki oparty 
na odradzającej się polskiej kulturze. Staraniem ówcze-
snego zarządu w 1924 roku wybudowano nową strażnicę 
w Jaworzu Średnim, a w Jaworzu Górnym w 1936 roku. 
W okresie II wojny światowej polskie straże przestały dzia-
łać. Po drugiej wojnie głównym organizatorem straży był 

druh Sebastian Pindór, który dopiero na drugim zebraniu 
zebrał odpowiednią ilość członków i doszło do oficjalnego 
reaktywowania działalności straży, której komendantem 
mianowanym z urzędu został dh Sebastian Pindór. Powo-
jenne początki straży w Jaworzu były bardzo trudne, gdyż 
to co zrobiono i zgromadzono przez lata działalności OSP, 
zostało zniszczone. Mimo to już 15 sierpnia 1945 roku 
zorganizowano pierwsze powojenne ćwiczenia strażackie 
w Jaworzu. Działalność rozpoczęła się od zbierania rozrzu-
conego sprzętu strażackiego, jego naprawiania i komple-
towania.  W 1954 roku wybudowano strażnicę w Jaworzu 
Nałężu, którą ówczesne władze przeznaczyły na drewutnię 
dla szkoły, a sikawkę wystawiono na zewnątrz. Działania 

straży w latach 60. XX wieku w Jaworzu zdominowała 
troska o budowę własnej siedziby, czyli Domu Strażaka 
oraz pozyskanie jak najlepszego wyposażenia. Nowa mu-
rowana siedziba jaworzańskiej jednostki oddana została do 
użytku i służy do dzisiaj 22 lipca 1967 roku. W Ochotniczej 
Straży Pożarnej w Jaworzu działa Młodzieżowa Drużyna 
Pożarnicza, Klub Honorowych Dawców Krwi oraz Zespół 
Regionalny „Jaworze”. Z okazji 150-lecia jednostki została 
wydana książka pt. Aktywni nie tylko lokalnie – Dzieje 
Ochotniczej Straży Pożarnej w Jaworzu w latach 1873 – 2023 
autorstwa: Rafała Dmowskiego, Danuty Pawlus i Czesława 
Malchara. Stan liczebny na koniec 2022 roku – 58 druhów, 
8 kobiet, w tym 18 Jednostka Operacyjno Techniczna po-
siadająca pełne przeszkolenie uprawniające do brania 
udziału w akcjach ratowniczo gaśniczych, OSP Jaworze to 
nie tylko akcje ratowniczo gaśnicze, uczestniczy w życiu 
społecznym gminy, współpracuje z Policją, Nadleśnictwem, 
i innymi organizacjami.

Prezesem OSP Jaworze jest dh Czesław Malchar.

Nominacje do Nagrody
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GMINA KOZy
MIROSłAW FRąCZEK

Mirosław Frączek to rodowity kozianin, 
który przez lata z pasją i zaangażowaniem 
poświęcił się działalności społecznej. Już 
w czasach szkolnych angażował się w prace 
Związku Harcerstwa Polskiego oraz Ruchu 
Światło-Życie. W drugiej połowie lat 80. brał 
aktywny udział w działaniach wydawniczych 
tzw. drugiego obiegu, będąc jednocześnie 
współredaktorem nieregularnego wydaw-
nictwa Lewitacja.

W 1989 roku był współzałożycielem Ko-
mitetu Obywatelskiego w Kozach, a także 
aktywnie uczestniczył w tworzeniu pierwszej 
gazetki na terenie wsi - „Nadzieja”. W 1993 
roku współtworzył Towarzystwo Miłośników 
Historii i Zabytków Kóz, które miało na celu 
prowadzenie badań nad historią, sztuką i kul-
turą wsi Kozy i najbliższej okolicy. Jako członek 
Towarzystwa przyczyniał się do ożywienia 
lokalnego patriotyzmu, organizując różnorodne 
akcje, takie jak spotkania, prelekcje, wysta-
wy czy wydawnictwa. Pełnił różne funkcje  
w strukturach Towarzystwa, w tym wicepre-
zesa, sekretarza, członka komisji rewizyjnej.

Jego pasje obejmują wędrówki górskie, 
przewodnictwo po regionie, fotografię oraz 
historię. Jest osobą, która chętnie dzieli się 
swoją wiedzą, zarówno na wykładach, na 
platformie społecznościowej Facebook, jak i na 
prowadzonej przez siebie stronie internetowej 
„O dawnej i niedawnej przeszłości”.

Na przełomie lat 2017/2018 Mirosław Frączek 
podjął się zadania stworzenia i organizacji dzia-
łań nowo tworzonego Uniwersytetu Trzeciego 
Wieku w Kozach. Wprowadził niepowtarzalny, interdyscy-
plinarny program zajęć, łączący historię, wędrówki górskie  
i elementy tradycji. Nawet w okresie izolacji pandemicznej, 
z dużą pomysłowością, przeniósł zajęcia UTW do świata on-
line, oferując mini-wykłady filmowe na platformie Youtube.

Poza swoją działalnością społeczną, Mirosław Frączek 
jest także wykształconym nauczycielem, posiadającym 
37-letni staż pracy pedagogicznej. Obecnie pełni funkcję 
dyrektora Zespołu Placówek Oświatowych w Bielsku-Białej, 
obejmującego bursę oraz Szkolne Schronisko Młodzieżowe, 
które od lutego 2022 r. pełni również funkcję ośrodka dla 
uchodźców z Ukrainy.

 W dziedzinie fotografii, jego prace były prezentowane 
i nagradzane na wystawach, zarówno w Polsce, jak i za 
granicą. Ponadto, jest autorem artykułów historycznych 
promujących historię lokalną.

Jego działania nie ograniczają się jedynie do obszaru lokal-
nego. Mirosław Frączek podjął się również odpowiedzialności 
za opiekę nad liczną grupą uchodźców z Ukrainy, zdobywając 
liczne grono sprzymierzeńców i sponsorów. To osoba, która 
nie tylko inspirowała lokalną społeczność poprzez swoje 
pasje i zainteresowania, ale również wniosła znaczący wkład  
w rozwój edukacji i kultury.

Ważniejsze wyróżnienia i odznaczenia jakie otrzymywał 
za swoją bogatą działalność to m.in.:
 – Srebrny Krzyż Zasługi 2005 rok, Medal Komisji Edu-

kacji Narodowej 2009 rok, Nagroda Ministra Eduka-
cji Narodowej 2012 rok, Nagroda Śląskiego Kuratora 
Oświaty 2003 i 2008 rok, 

 – Dyplom Marszałka Województwa Śląskiego za 
zasługi dla rozwoju turystyki 2016 rok, Honoro-
we Wyróżnienie za Zasługi dla Rozwoju Schronisk 
Młodzieżowych PTSM 2016 rok, Dyplom honorowy 
Zarządu Głównego PTSM za aktywne krzewienie idei 
turystyki i krajoznawstwa wśród dzieci i młodzieży 
2019 i 2021 rok.

Nominacje do Nagrody
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GMINA SZCZyRK 
HELENA 
ByRDy-PRZyByłA

Helena Byrdy-Przybyła urodziła się w Szczyrku, 
gdzie mieszka do dzisiaj. Zawsze pełna optymizmu i po-
gody ducha niesie pomoc tym, którzy nie potrafią sami 
przezwyciężać swoich słabości. Jest przykładem dla 
każdego z nas, że nie ma przeszkód w pomaganiu innym  
i jednoczesnym realizowaniu się społecznie i zawodowo.

Pracowała w pomocy społecznej od czerwca 1978 r. 
Najpierw jako pracownik socjalny w Przychodni Rejono-
wej w Szczyrku, a następnie od 1 października 1990 roku 
jako Kierownik Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej 
w Szczyrku. Swoje obowiązki wykonywała sumiennie 
i rzetelnie z dużym zaangażowaniem. Praca na rzecz osób 
potrzebujących stanowiła nie tylko Jej pracę zawodową, 
ale była też Jej pasją. 

Ponadto, pełniła funkcję kuratora społecznego dla 
nieletnich w Sądzie Rejonowym w Bielsku – Białej oraz 
przez dwie kadencje była ławniczką w Sądzie Okręgowym 
w Bielsku-Białej. 

Od 1990 r. tworzyła Ośrodek Pomocy Społecznej przyj-
mując kolejne zadania związane z pomocą społeczną. 
Podejmowała różne inicjatywy – mikołajki, odwiedziny 
świąteczne w Domach Pomocy Społecznej, organizacja 
Wigilii dla osób najuboższych, starszych i samotnych. 
Pracowała w Gminnej Komisji Profilaktyki i Rozwiązy-
wania Problemów Alkoholowych. 

Przed rozpoczęciem pracy zawodowej, przez kil-
ka lat aktywnie uczestniczyła jako wolontariusz 
w pracach Polskiego Komitetu Pomocy Społecznej, 
którego w późniejszym czasie przez okres dwóch ka-
dencji pełniła funkcję prezesa. Zaangażowana jest  
w prace na rzecz społeczności lokalnej działając w Ze-
spole Charytatywnym przy Parafii Św. Jakuba Apostoła 
w Szczyrku oraz współpracując z Caritasem Diecezji 
Bielsko-Żywieckiej. We współpracy z Parafią Ewangelicką 
w Szczyrku, organizowała transporty sprzętu medycznego 
i rehabilitacyjnego z Holandii, a później z Niemiec. 

Jest radną Rady Powiatu w Bielsku-Białej od począt-
ku funkcjonowania samorządowych powiatów czyli od 
1998 roku. 

Jest inicjatorką organizacji licznych konkursów i warsz-
tatów wśród dzieci i młodzieży szkolnej propagują-
cych zdrowe odżywianie, aktywny tryb życia i walkę  
z uzależnieniami i nałogami. Była jedną z inicjatorek oraz 
brała udział w organizacji Regionalnej Olimpiady Wie-
dzy o Zdrowiu Psychicznym, adresowanej do młodzieży 
szkół ponadpodstawowych. Bierze udział w redagowaniu 
przewodników o dostępnych formach opieki zdrowotnej 
i pomocy społecznej dla osób z zaburzeniami psychicz-
nymi. Od 3 kadencji pełni także funkcję Zastępcy Prze-

wodniczącego Rady Społecznej Szpitala Pediatrycznego 
w Bielsku.

Pani Helena w swojej pracy na rzecz potrzebujących za-
wsze kieruje się najważniejszymi zasadami i wartościami, na 
których oparta jest praca socjalna – sprawiedliwość społecz-
na, poszanowanie godności osoby ludzkiej, wolność każdego 
człowieka. Względem swoich podopiecznych do perfekcji 
opanowała trudną sztukę pełnienia roli doradcy, mediatora  
i rzecznika, co wymaga umiejętności rozwiązywa-
nia konfliktów i umiejętności porozumiewania się 
z drugim człowiekiem. To urodzona społeczniczka, 
gotowa śpieszyć z pomocą do wszystkich, którzy tej 
pomocy potrzebują. To właśnie jej dyspozycje psy-
chiczne, stosunek do ludzi potrzebujących oraz kom-
petencje zawodowe i wyznawane postawy czynią  
z Pani Heleny profesjonalistę od pomagania. 

Za swoją wieloletnią wzorową i sumienną pracę zo-
stała odznaczona przez Prezydenta RP złotym medalem 
za długoletnią służbę. Ponadto, została odznaczona przez 
Ministra Rodziny i Polityki Społecznej Honorową odznaką 
Primus in Agendo.

Nominacje do Nagrody
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GMINA PORąBKA
KLuB HDK PCK 
„PłOMIEń” 
PRZy OSP KOBIERNICE

W 1985 roku, 27 stycznie na Walnym Zebraniu OSP 
w Kobiernicach został złożony wniosek o założenie klubu 
Honorowych Dawców Krwi. Chęć wstąpienia do klubu wy-
raziło 20 osób. Zarząd OSP w dniu 10.02.1985 r. zatwierdził 
wniosek, a 24.02 tego roku odbyło się pierwsze zebranie 
inicjatorów. W zebra-
niu tym uczestniczyło 
25 osób.

Pierwszym pre-
zesem klubu został 
wybrany Pan Adam 
Drabek. Po roku funk-
cję przewodniczenia 
zarządem przejął 
ówczesny wiceprezes 
Pan Józef Kasiński. 
Kolejnym prezesem 
został Pan Włodzi-
mierz Pypno. Obecnie 
przewodnikiem klubu 
HDK PCK „PŁOMIEŃ” 
jest Pan Bronisław 
Syga, który od 1988 
nieustannie pełnił 
funkcję wiceprezesa. 
Należy podkreślić, że 
od początku istnienia 
klubu w zarządzie za-
siada Pan Eugeniusz Krupa, oraz Pan Sylwester Madejka.

25.05.1985r, Zarząd Rejonowy Polskiego Czerwonego 
Krzyża w Bielsku-Białej wpisał do ewidencji koło PCK i Klub 
HDK, który przyjął nazwę „PŁOMIEŃ”. Głównym celem klubu 
w tamtym okresie było pozyskiwanie nowych krwiodawców, 
organizację wspólnych wyjazdów do punktów poboru krwi 
w Bielsku-Białej i Kętach, oraz nawiązanie współpracy z Re-
gionalnym Centrum Krwiodawstwa w Katowicach. 

Od 1997 roku Klub organizuje na terenie Gminy Porąbka 4 
akcje poboru krwi w roku. Akcje cieszą się bardzo dużym za-
interesowaniem.

W 2021 roku podczas dwóch akcji krwiodawstwa po-
zyskali krew dla kilkuletniej Lenki, oraz dzieci z oddziału 
Hematologii i Onkologii dziecięcej, leczonych w Szpitalu 
Klinicznym w Zabrzu.

Działalność Klubu to nie tylko organizacja poboru krwi. 
Członkowie klubu to też wolontariusze – uczestniczą 
w kwestach na rzecz Polskiego Czerwonego Krzyża, po-
mocy świątecznej dla potrzebujących, czy też biorą udział 
w organizacjach i spotkaniach integracyjnych takich jak 

Marsz Pokoju, zawody wędkarskie, spotkania jubileuszowe, 
organizacja turnieju tenisa stołowego, Pielgrzymki Ogól-
nokrajowe Honorowych Dawców Krwi, turnieje piłkarskie, 
zabezpieczanie Tour de Pologne, itp. Przeprowadzali kwestę 
w czasie choroby dla księdza Jerzego Leśki – ówczesnego ka-
pelana krwiodawców. Są organizacją, która bardzo aktywnie 
włącza się w działalność społeczną, niejednokrotnie służąc 
drugiemu człowiekowi. Pod sztandarem Ochotniczej Straży 
Pożarnej w Kobiernicach uczestniczą wspólnie ze strażakami 
w uroczystościach.

Dotychczas Klub pozyskał ponad 1800L krwi. Klub za 
swoją działalność został wyróżniony m.in. Uchwałą Kapituły 
odznaką honorową PCK 3-cio stopnia. Podobną odznaką może 
poszczycić się wielu członków naszego Klubu. Za szczególne 
zaangażowanie w realizację programu aktywizującego lokalne 
środowiska społeczne do działań związanych z honorowym 
krwiodawstwem Polskiego czerwonego Krzyża klub został 
uhonorowany medale pamiątkowym Ruchu Honorowego 
Krwiodawstwa Polskiego Czerwonego Krzyża „Twoja Krew 
ratuje Życie”.

Klub od ponad 38 lat przekazuje nieoceniony dar… dar 
serca w ratowaniu zdrowia i życia ludzkiego oraz promowaniu 
idei honorowego krwiodawstwa. Dzięki swej wytrwałości 
w służbie na rzecz drugiego człowieka, niesie wsparcie po-
trzebującym w najtrudniejszych chwilach ich życia. Człon-
kowie klubu mają ogromne pokłady altruizmu. Jak czytamy 
powyżej, ich działalność nie skupia się tylko i wyłącznie na 
pozyskaniu najbardziej pożądanego „leku” – krwi, którego 
niczym nie można zastąpić. Ich działania zasługują na naj-
wyższe słowa uznania oraz szacunku. 

Nominacje do NagrodyNominacje do Nagrody
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GMINA WILAMOWICE 
FuNDACJA KRZyż 
DZIECKA 

Fundacja „Krzyż Dziecka” została powołana w kwietniu 
2009r. w Pisarzowicach. Początek fundacji związany jest 
z osobą małej Ani, która poprzez swoje nieme cierpienie na-
uczyła nas szerzej otwierać nasze serca na cierpienie innych.

Działanie fundacji ma na celu pomóc chorym, biednym, 
niepełnosprawnym, upośledzonym dzieciom. Wspomagają 
ich w zakupie leków, środków i sprzętów medycznych, 
w zapewnieniu im rehabi-
litacji, pomocy medycznej 
i psychologicznej. Osoby 
zaangażowane w funda-
cję pomagają dzieciom, 
ale nie zapominają też 
o ludziach starszych i sa-
motnych. Są otwarci na 
wszelkie potrzeby, często 
te niewypowiedziane i na-
wet z różnych powodów 
skrywane. Integrują bar-
dzo konkretnie społeczeń-
stwo, uwrażliwiając ogół 
mieszkańców na potrzeby 
innych. Każdy jest ważny, 
potrzebny i tworzy naszą 
społeczność. Bardzo waż-
na i potrzebna misja, która 
szczególnie w dzisiejszych 
czasach materializmu 
i konsumpcjonizmu jest po prostu niezbędna.

Mają także świadomość jak wiele osób, w szczególności 
chorych i cierpiących dzieci potrzebuje pomocy. Wiele ro-
dzin nie jest w stanie we własnym zakresie podjąć walkę 
z chorobą, sprostać kosztom leczenia i rehabilitacji. Właśnie 
wychodząc naprzeciw tym potrzebom, powstała Fundacja 
Krzyż Dziecka.

Obecnie otaczają opieką ponad 50 podopiecznych. W celu 
pozyskania środków prowadzą różne akcje społeczne, organi-
zują imprezy lokalne integrujące w słusznym celu wszystkich 
mieszkańców miejscowości i całej gminy. Budują atmosferę 
integracji i bycia razem, mimo rożnych przeszkód i trudności. 
Niesamowite oddziaływanie społeczne prowadzonych imprez 
i spotkań propaguje również zdrowe nawyki zadbania o wła-
sne zdrowie poprzez aktywność fizyczną i amatorski sport.

Fundacja Krzyż dziecka łączy różne osoby, firmy, insty-
tucje oraz lokalne samorządy we wspólnym dziele pomocy 
potrzebującym. Celem fundacji jest integracja społeczności 
lokalnej, wszystkich lokalnych organizacji, stowarzyszeń, 
władz lokalnych, parafii wspólnie działających dla dobra 
potrzebujących. Fundacja Krzyż Dziecka stara się budować 

wśród społeczności przekonanie, że jesteśmy Razem bez 
względu na okoliczności. Bardzo solidnie wykorzystują 
potencjał wynikający z wolontariatu, mobilizują sporo osób 
w różnym wieku, z różnych zawodów do wspólnego działania, 
aby razem zrobić konkretną rzecz dla innych.

Na przestrzeni lat wypracowali wiele cyklicznych inicjatyw, 
akcji i imprez charytatywnych, spotkań integracyjnych. Do 
najważniejszych inicjatyw należą:
 – Cykliczna impreza Biesiada Fundacji Krzyż Dziecka.
 – Turnieje piłki nożnej charytatywne między różnymi 

grupami społecznymi np. policjanci kontra księża itp.

 – Koncert kolęd połączony z kwestą dla podopiecznych.
 – Współpraca ze szkołą podstawową – wolontariat 

wśród młodzieży szkolnej i rodziców.
 – Spotkania wigilijne z podopiecznymi: integracja śro-

dowisk.
 – Spotkania ze znanym sportowcem np. Mistrzowie 

olimpijscy z wizytą wśród podopiecznych razem 
z dziećmi szkolnymi: budowanie wspólnoty - inte-
gracja środowisk.

 – Organizacja i konkretna pomoc w ramach prowadzo-
nych zbiórek dla potrzebujących na Ukrainie.
Podkreślić przy tym należy, że Fundację tworzą osoby 

bardzo skromne, które nie lubią się chwalić swoją działalno-
ścią. Zależy im przede wszystkim na konkretnym człowieku 
potrzebującym wsparcia, pomocy, obecności czy zaangażo-
wania. Nie dbają o rozgłos, natomiast gotowi są na ciężką 
pracę i wiele poświęceń w celu realizacji swoich celów 
statutowych. „Zarażają” dobrem bez względu na występu-
jące różnice, obawy czy obojętność wobec trudnej sytuacji 
potrzebujących pomocy chorych i doświadczonych przez los.

Prezes Zarządu Fundacji jest pan Maciej Derbin.
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GMINA WILKOWICE 
JANINA 
JANICA-PIECHOTA

Janina Janica-Piechota to osoba o bardzo 
bogatym i różnorodnym doświadczeniu zawodo-
wym, zaangażowaniu społecznym oraz aktyw-
ności w samorządzie. Przez wiele lat pracowała 
jako specjalista konstruktor w Dziale Głównego 
Technologa Zakładów Metalowych Bielsko-Biała 
angażuje się również intensywnie w działalność 
społeczną, była prezesem Parafialnego Oddziału 
Akcji Katolickiej, a także działała w wielu inicja-
tywach społecznych i edukacyjnych.

W kontekście edukacyjnym Janina Janica-
-Piechota miała okazję pracować jako nauczyciel 
matematyki i techniki w różnych szkołach podsta-
wowych, a także w Zespole Szkół Samochodowych 
i Ogólnokształcących w Bielsku-Białej. W latach 
1990-92 pełniła funkcję dyrektora Szkoły Podsta-
wowej nr 1 w Wilkowicach, gdzie zrealizowała plan 
czteroetapowej rozbudowy szkoły, w tym budowę 
przewiązki między szkołą a salą gimnastyczną. 
Jej zaangażowanie w rozwój edukacyjny objęło 
także współpracę z Kolegium Nauczycielskim  
w Bielsku-Białej, gdzie prowadziła praktyki przed-
miotowo-metodyczne dla studentów.

Działalność społeczna Janiny Janica-Piechoty 
obejmuje szereg obszarów. Jest aktywną człon-
kinią Stowarzyszenia Nauczycieli Matematy-
ki, gdzie uczestniczyła w grupie założycielskiej 
i aktywnie uczestniczy w działaniach na po-
ziomie oddziału bielskiego i krajowego. Zainicjowała akcję 
bezpiecznego wypoczynku dzieci i młodzieży podczas ferii  
i wakacji na obszarze całej Gminy Wilkowice.

Jako pomysłodawczyni i sekretarz Stowarzyszenia „RA-
ZEM dla WILKOWIC” działała na rzecz lokalnej społeczności, 
wypełniając luki poprzez różnorodne projekty i ich realizację. 
Organizacja konkursów tematycznych, pielęgnacja tradycji, 
czy nawet utworzenie mini ogrodu biologiczno-sensorycz-
nego to tylko kilka przykładów jej aktywności na rzecz 
społeczności lokalnej.

W kontekście współpracy międzynarodowej Janina Janica-
-Piechota była organizatorką polsko-niemieckiej wymiany 
młodzieży, co wpisywało się w szerokie spektrum jej działań 
społecznych i edukacyjnych. Jej zaangażowanie w Polsko-
-Niemiecką Współpracę Młodzieży obejmowało organizację 
warsztatów i konferencji prowadzonych przez Stowarzyszenie 
Chrześcijańskich Dzieł Wychowania.

Działalność nominowanej w samorządzie jest równie 
godna uwagi. Zaczynając od aktywnego udziału w zebra-
niach wiejskich i posiedzeniach rady sołeckiej, po obecność  

w Radzie Powiatu, gdzie reprezentuje trzy gminy: Buczkowice, 
Szczyrk i Wilkowice. Odznaczenia i wyróżnienia, takie jak 
Brązowy Krzyż Zasługi (2006) czy Medal Akcji Katolickiej 
diecezji bielsko-żywieckiej „PRO CONSECRATIONE MUNDI” 
(2015), świadczą o uznaniu dla jej wieloaspektowej dzia-
łalności.

Była członkiem Parafialnej Rady Duszpasterskiej oraz 
Parafialnej Rady Ekonomicznej. Współpracowała przy inwen-
taryzacji kościoła w 2015 roku, a także była współrealizatorką 
Światowych Dni Młodzieży 2016. Pracowała ponadto nad 
projektem związanym z polichromią w kościele pw. św. 
Jakuba w Szczyrku i witrażami z kościoła pw. św. Michała 
Archanioła w Wilkowicach. 

Ogromne zaangażowanie w działalność społeczną i samo-
rządową, a także bogate doświadczenie zawodowe uczyniły 
z Janiny Janica-Piechoty osobę, która nie tylko wniosła istotny 
wkład w rozwój lokalnej społeczności, ale także stanowi 
inspirację dla innych, zachęcając ich do aktywnego uczest-
nictwa w życiu społecznym. Jej praca jest przykładem, że 
zaangażowanie, pasja i konsekwencja przynoszą pozytywne 
efekty zarówno na szczeblu lokalnym, jak i regionalnym.

Opracowano na podstawie materiałów z urzędów Gmin
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Od dłuższego czasu, z różnych źródeł 
docierają do nas informacje o pogłębia-
jącym się kryzysie psychicznym dzieci 
i młodzieży. Potwierdzają to zarówno 
przeprowadzane w tej grupie wiekowej 
badania, jak i doniesienia specjalistów. 
Słyszymy, że szpitale psychiatryczne są 
przepełnione, a na wizytę u specjalisty 
z zakresu zdrowia psychicznego czeka 
się miesiącami. 

Hipotez dotyczących przyczyn takiego 
stanu rzeczy jest bardzo dużo. W ostatnich 
latach podkreślało się ogromny wpływ 
pandemii i izolacji na doświadczanie kry-
zysów psychicznych dzieci i młodzieży. 
Jednak w większości przypadków pan-
demia uwypukliła tylko to, co działo się 
od wielu lat. 

życie w sieci 
Okres dorastania to burzliwy czas. Czę-

sto trudny zarówno dla młodego człowie-
ka, jak i jego rodziców. To moment, kiedy 
nastolatek odkrywa swoje pragnienia, 
własną tożsamość, przesuwa granice 
sprawdzając swoje możliwości. Towarzy-
szą temu silne emocje, które bardzo szybko 
zmieniają się w zależności od sytuacji. Jest 
to moment, kiedy już nie rodzic, a grupa 
rówieśnicza staje się najistotniejszym 
punktem odniesienia. Dla nastolatka 
znajomi stają się swego rodzaju lustrem, 
w którym może się przejrzeć i sprawdzić 
kim jest i kim chce się stać. W reakcjach 
innych szuka aprobaty, akceptacji, po-
czucia, że jest ważny. Ma bardzo silną 
potrzebę przynależności, a jedną z jego 
największych obaw jest odrzucenie przez 
grupę. Takie wykluczenie, odseparowanie 
od rówieśników coraz częściej nazywane 
jest śmiercią społeczną. 

Szukanie akceptacji 
Z mediów społecznościowych korzy-

stają coraz młodsze dzieci, często wcho-
dząc w tę grę bezrefleksyjnie. Obserwując 

idealne życie celebrytów, influencerów, 
bliższych i dalszych znajomych, nie biorą 
poprawki na to, że oni również kreują 
swoją wirtualną rzeczywistość. Porównują 
siebie i swoje życie z tym, co obserwują 
w sieci i niejednokrotnie, bezskutecznie 
próbują dorównać tej fikcji. Niepowodzenia 
wpływają na ich samoocenę i poczucie 
sprawczości. 

Należy pamiętać, że znajomości w sie-
ci pozbawione są kluczowego wymiaru, 
a więc fizycznej obecności. W pewnym 
momencie, pomimo dziesiątek wirtual-
nych znajomości, pojawia się nieznośna 
pustka. Młody człowiek doświadcza sa-
motności, często nie mając świadomości 
co jest tego przyczyną. 

Cyberbullying i presja 
rówieśnicza
Niebezpiecznym zjawiskiem związa-

nym z życiem w sieci jest cyberbullying, 
a więc przemoc rówieśnicza z wykorzy-
staniem Internetu. Ten rodzaj dręczenia 
odbywa się online w obszarze komunika-
torów, portali społecznościowych, forów 
i grup, na których publikowane są krzyw-
dzące treści. Taka forma hejtu szybko 
się rozprzestrzenia i potrafi być bardziej 
bolesna, ponieważ w sieci sprawcy czu-
ją się anonimowi. Dodatkowo nie mają 
bezpośredniego kontaktu z krzywdzoną 
osobą, a z tylko z jej reprezentacją. To uła-
twia dręczącym racjonalizowanie swoich 
działań i przesuwanie granic. 

Cyberbullying może przybrać różne 
formy: pośrednią, kiedy w przestrzeni 
internetowej zamieszczane są krzywdzą-
ce informacje, zdjęcia, materiały, memy, 
dotyczące ofiary oraz bezpośrednią, gdy 
sprawcy komunikują się z ofiarą za pośred-
nictwem przesyłanych wiadomości teksto-
wych, głosowych czy graficznych. Częstą 
formą dręczenia jest również wykluczenie 
z grup rówieśniczych np. grupy klasowej. 
W cyberbullyingu należy zwrócić uwagę 

na fakt, że jednokrotne działanie w sieci 
może mieć długofalowe następstwa. 

Ta forma przemocy jest bardzo trudna 
do zauważenia przez dorosłych. Dlate-
go osoby doświadczające tego rodzaju 
nękania często pozostawione są same 
sobie, przez długi okres czasu narażone na 
ogromny stres, który może doprowadzić do 
znacznego pogorszenia zdrowia psychicz-
nego, wystąpienia stanów depresyjnych, 
lękowych, a nawet myśli samobójczych. 

Jak wspierać 
swoje dziecko?
Słuchając o zagrożeniach w sieci mamy 

ochotę odciąć nasze dzieci od wirtual-
nego świata. Jednak jest to integralna 
część współczesnej rzeczywistości, dająca 
ogromne możliwości. Nie chodzi więc o to, 
aby ograniczyć dzieciom korzystanie z do-
stępnych udogodnień, jakie niesie za sobą 
rozwój nowych technologii. Należy raczej 
nauczyć je świadomego i bezpiecznego 
korzystania z Internetu. 

Rodzina jest pierwszym i elementar-
nym źródłem kompetencji społecznych. 
Bliskość rodzica, uważność, dostępność 
emocjonalna pozwala na zrównoważony 
rozwój. 

Bądźmy więc otwarci na relacje ze 
swoim dzieckiem, poznawajmy je wciąż 
na nowo. Bądźmy czujni i dostrzegajmy 
subtelne zmiany w zachowaniu. Kiedy 
chce się z nami podzielić czymś waż-
nym, dajmy mu naszą pełną obecność. 
Odłóżmy komputer i smartfon, wyłączmy 
telewizor i skupmy się w pełni na jego 
przeżyciach. Zamiast doradzać i „wiedzieć 
lepiej”, postarajmy się zrozumieć punkt 
widzenia naszego dziecka, jego emocje, 
obawy. Pomóżmy szukać rozwiązań, za-
miast narzucać swoje pomysły. Bądźmy 
obok. Zawsze. 

Iwona Marek 
Pedagog, Trener Psychoedukacji i so-

cjoterapii, międzynarodowy Coach ICF

„Świat online”, brak akceptacji siebie, presja 
rówieśnicza jako jedne z głównych przyczyn 
kryzysu psychicznego u dzieci i młodzieży



14 POWIATmój
wydarzenia

Chcemy rozwiązań strategicznych i stabilności. Nie może być 
tak, że co wybory zmienia się pomysł rządzących na strategiczne 
obszary, takie jak służba zdrowia, czy edukacja. To wszystko ma 
znaczący wpływ na zarządzanie w samorządzie, który jest prze-
cież organem prowadzącym szpitale i szkoły – mówił starosta 
bielski Andrzej Płonka, prezes Związku Powiatów Polskich na 
Zamku Królewskim w Warszawie.

Ważnym elementem uroczystości było przyjęcie do ZPP 
nowego członka - to Ostrołęka, miasto na prawach powiatu, co 
oznacza, że związek tworzą obecnie 302 samorządy. 290 z nich 
to powiaty ziemskie, których w kraju jest 314.

W miejscu, w którym 25 lat temu samorządowcy odbierali 
z rąk premiera prof. Jerzego Buzka akty erekcyjne powiatów 
zorganizowano zgromadzenie jubileuszowe ZPP. To element 
świętowania ćwierćwiecza uchwalenia ustawy o samorządzie 
powiatowym (z 5 czerwca 1998 r.) i reformy ustrojowej państwa.

Prezes ZPP Andrzej Płonka zapowiedział działania zmierzające 
do wypracowania wspólnych strategii z wszystkimi partiami 
politycznymi w Sejmie oraz z rządem. Chodzi o to, by w przy-
szłości po ewentualnej zmianie ekipy rządzącej zachowany 
był konkretny model funkcjonowania czy to systemu ochrony 
zdrowia, czy edukacji, czy też każdego innego obszaru. Podał 
przykład m.in. oświaty. Ośmioklasowa szkoła, następnie zmiana 
i tworzenie gimnazjów, a teraz znowu ośmioklasowa szkoła. 
Szkoły rolnicze w powiatach, a później ich zabranie i usytuowanie 
ich jako szkoły resortowe. To samo ze szkołami artystycznymi. 

Przecież to wszystko ma ogromny wpływ na sposób zarządzania 
powiatami, na ilość środków jakie potrzebujemy i na to jak nimi 
musimy gospodarować – mówił starosta bielski.

Nie świętujemy powstania, a rocznicę usamorządowienia 
wspólnot powiatowych. Powiat to nie jest szyld, który można 
ściągnąć. To wspólnoty z 8-wiekową tradycją – przypomniał 
Rudolf Borusiewicz, samorządowiec, dyrektor biura ZPP. 

Większość spraw najłatwiej rozwiązywać na poziomie lo-
kalnym. Władze samorządowe razem z rządem, to władze 
publiczne. W jednakowym stopniu odpowiadają one za naszą 
przyszłość – mówił wzruszony prof. Jerzy Buzek, który na spo-
tkanie przyleciał z Brukseli.

Prof. Irena Lipowicz, przewodnicząca Komisji Samorządu Te-
rytorialnego i Polityki Regionalnej Sejmu III kadencji mówiła, że 
teraz najważniejszy jest rozwój samorządu. Zawsze mówiliśmy, 
że samorząd powiatowy powinien mieć więcej zadań i przede 
wszystkim – więcej finansów. Trzeba podkreślić, że powiaty 
zdały egzamin przy niewystarczającym finansowaniu.

Na Zamku Królewskim wręczono honorowe odznaczenia 
jubileuszowe. 

Wśród wyróżnionych tytułem „Starosta 25-lecia” znaleźli się 
także samorządowcy z woj. śląskiego: Damian Mrowiec, staro-
sta rybnicki wszystkich 6 kadencji, Andrzej Płonka, starosta 5 
kadencji oraz Joachim Smyła, starosta lubliniecki (5 kadencji).

 Opracowano na podstawie materiałów Związku Po-
wiatów Polskich.

Andrzej Płonka z tytułem 
„Starosta 25-lecia”
ZGROMADZENIE ZPP NA ZAMKu KRóLEWSKIM

Starosta Bielski przemawia na zgromadzeniu ZPP na Zamku Królewskim



październik/listopad 2023 15WydArzenIA

Rozwój infrastruktury 
edukacyjnej, 

tworzy nowoczesne 
i funkcjonalne 
miejsca nauki.

Przełomowy rok szkolny 2022/2023 
przyniósł liczne inwestycje i remonty 
w szkołach Powiatu Bielskiego, podkre-
ślając zobowiązanie do zapewnienia no-
woczesnego otoczenia edukacyjnego dla 
dzieci i młodzieży. Poniżej przedstawiam 
kluczowe przedsięwzięcia realizowane  
w poszczególnych placówkach.

Liceum Ogólnokształcące im. 
Marii Skłodowskiej-Curie w Cze-
chowicach-Dziedzicach zrealizowało 
imponujące projekty, takie jak Szkolny 
Ogród Międzykulturowy (sala letnia  
o koszcie 130 720 zł), przebudowa części 
ogrodzenia (koszt: 59 473 zł), siłownia 
plenerowa (koszt: 69 674 zł). Dodatko-
wo, dzięki środkom z budżetu Powiatu 
Bielskiego, przeprowadzono m.in. in-
stalację szlabanu parkingowego (koszt: 
10 000 zł), remont gabinetu psychologa  
i pedagoga (koszt: 3 484 zł), montaż kli-
matyzacji w sekretariacie oraz 2 biurach 
(koszt: 22 024 zł), zakup komputerów 
do sali komputerowej (koszt: 34 650 zł), 
zakup zestawu monitora interaktywnego 
z komputerem do sali dydaktycznej (koszt: 
12 445 zł), przygotowanie dokumentacji 
do instalacji windy z odwodnieniem części 
budynku (koszt: 39 700 zł), wykonanie 
nowego przyłącza wody (koszt: 13 932 zł).

Zespół Szkół Technicznych i Lice-
alnych w Czechowicach-Dziedzicach 
przeprowadził znaczące przedsięwzięcia, 
w tym rozbudowę budynku o salę gim-
nastyczną (koszt: 5 806 095 zł), prace 
na placu i wokół budynków (ułożenie 
bruku, nasadzenie roślin, chodniki, itp.), 
modernizację pomieszczeń na cele spor-

towe (remont miejsca postojowego obok 
kompleksu sportowego ORLIK 2012 (koszt: 
37 420 zł), modernizacja pomieszczeń 
piwnicznych na cele strzelnicy ( koszt: 246 
700 zł,) zagospodarowanie terenów na plac 
ewakuacyjny ( koszt: 177 924 zł). Dzięki 
wsparciu z budżetu Powiatu Bielskiego, 
przeprowadzono m.in. przebudowę insta-
lacji CO, wodnej oraz hydrantowej (koszt: 
2 218 188 zł), zakup sprzętu muzycznego 
dla szkolnej orkiestry (koszt: 15 000 zł), 
zakup i wymiana sprzętu oświetleniowego 
w budynkach dydaktycznych (koszt: 4 
132 zł).

Zespół Szkół Specjalnych Nr 4 
w Czechowicach-Dziedzicach zreali-
zował takie inwestycje, jak częściowe 
zazielenienie terenu (koszt: 22 135 zł), 
modernizacja oświetlenia na energoosz-
czędne (koszt: 71 217 zł). Dodatkowo, dzię-
ki wsparciu z budżetu Powiatu Bielskiego, 
przeprowadzono m.in. modernizację ławek 
zewnętrznych (koszt: 27 664 zł), nadbu-
dowę i przebudowę Domu Kultury (koszt: 
5 684 791,19 zł), modernizację pomiesz-
czeń sanitarnych i instalacji oświetlenia 
w zapleczu sportowym.

Powiatowy Zespół Placó-
wek Szkoła Mistrzostwa Spor-
towego Szczyrk  z  s iedz ibą  
w Buczkowicach im. „Polskich Olimpij-
czyków” przeprowadził kompleksowy 
remont kuchni i świetlicy w Szkolnym 
Schronisku Młodzieżowym „Hondrasik” 
(koszt: 174 190 zł), wykonanie wiaty wraz 
z nawierzchnią przy Szkolnym Schronisku 
Młodzieżowym „Hondrasik” (koszt: 81 
795 zł), wykonanie utwardzenia terenu 
i chodników wokół Szkolnego Schroniska 
Młodzieżowego Hondrasik (koszt: 112 108 
zł). Ponadto, przeprowadzono renowa-
cję zabudowy na gospodarkę odpadami 
i przechowalni sprzętu przy Szkolnym 
Schronisku Młodzieżowym „Hondrasik” 
(koszt: 58 932 zł), modernizację budyn-
ków garażowo-magazynowych (koszt: 19 
350 zł), wymianę oświetlenia w budynku 
internatu na energooszczędne (koszt: 33 
822 zł). Kompleksowy remont i moder-
nizacja kuchni w Powiatowym Zespole 
Placówek SMS Szczyrk w Buczkowicach 
(koszt 794 686 zł.).

Powiatowy Zespół Placówek Oświa-
towych DWD w Porąbce przeprowadził 

Rozpoczynamy nowy 
rok szkolny

Dorota Nikiel na Sesji Rady Powiatu referuje zagadnienia związane z oświatą w powiecie 
bielskim
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O bielskim Szpitalu Pediatrycz-
nym, którego organem prowadzącym 
jest Powiat Bielski Magdalena Fritz 
rozmawia ze Stanisławem Szwedem, 
wiceministrem rodziny i polityki spo-
łecznej z Bielska-Białej. 

„Mój Powiat”: Nie pracuje Pan w Mi-
nisterstwie Zdrowia, a jest na bieżąco 

ze sprawami naszego szpitala. Skąd to 
zainteresowanie? 

S. Szwed: Moja małżonka Małgorzata 
była wieloletnią przewodniczącą Beskidz-
kiej Okręgowej Izby Pielęgniarek i Położ-
nych, więc tematyka służby zdrowia jest 
mi bliska. Tu mieszkam, stąd pochodzę. 
Wiem, ile wysiłku włożył samorząd po-

wiatu bielskiego, ale również my którzy 
pomagaliśmy, aby ta placówka przetrwała. 
Duże podziękowania dla pana Starosty 
za to, że ten szpital nadal funkcjonuje. 
Naszym, moim zadaniem powinniśmy 
te działania samorządowe wspierać. Tym 
bardziej, że środków na wsparcie placów-
ki, nie tylko inwestycyjne, ale i bieżącej 

„Pediatryk” oczkiem  
w głowie ministra

przebudowę wewnętrznej kanalizacji 
sanitarnej (koszt: 680 000 zł), adapta-
cję wydzielonych pomieszczeń na 6 ła-
zienek dla opiekunów przyjeżdżających 
z grupami (w tym 1 przystosowana 
dla osób niepełnosprawnych - koszt: 
300 032 zł), odnawianie i malowanie 
sal oraz pokoi dla dzieci (koszt: 29 044 
zł), zakup pracowni plenerowej (koszt: 
50 000 zł). Ponadto, dzięki środkom  
z budżetu Powiatu Bielskiego, przeprowa-
dzono szereg działań, takich jak utwardze-
nie i wybrukowanie parkingu (koszt: 20 
000 zł), przeróbki elektryczne w budynku 
placówki (koszt: 7 250 zł), wymiana wkła-
dek oraz kluczy w drzwiach na potrzeby 
Szkolnego Schroniska Młodzieżowego 
(koszt: 6 888 zł), wzmocnienie terenu 
(koszt: 5 063 zł), wykonanie przyłącza 
energii (koszt: 44 400 zł), zakup kontene-
ra sanitarnego (koszt: 43 419 zł), zakup 
namiotu – stołówki plenerowej (koszt: 
18 537 zł), remont balustrad na tarasach 
oraz balkonach budynku (koszt: 91 000 
zł), montaż systemu wideo-domofonu 
(koszt: 12 950 zł).

Powiatowa Poradnia Psychologiczno-
-Pedagogiczna w Czechowicach-Dziedzi-
cach oraz filia Poradni w Bielsku-Białej 
świadczy wsparcie psychologiczno-
-pedagogiczne dla dzieci i młodzieży. 
Nowa siedziba poradni, od marca 2023 
r., mieści się przy ulicy Kasprowicza 48  
w Czechowicach – Dziedzicach.

Powiatowe Ognisko Pracy Pozaszkol-
nej „ART.” w Czechowicach-Dziedzicach 
oferuje różnorodne zajęcia dla mieszkań-
ców gmin Powiatu Bielskiego, obejmujące 
obszary plastyczne, muzyczne, taneczne, 
rękodzielnicze, sportowe, grafiki kompu-
terowej, ceramiczne.

W roku szkolnym 2023/2024 plano-
wana jest dalsza rozbudowa placówek 
edukacyjnych. Liceum Ogólnokształcące 
będzie dysponować 12 oddziałami i liczbą 
uczniów równą 387. Zespół Szkół Tech-
nicznych i Licealnych zwiększy liczbę 
oddziałów do 40 i liczbę uczniów do 1156. 
Powiatowy Zespół Placówek SMS będzie 
miał 7 oddziałów i 118 uczniów, a Ze-
spół Szkół Specjalnych Nr 4 osiągnie 28 
oddziałów i 168 uczniów. Razem, na rok 
szkolny 2023/2024, planowanych jest 87 
oddziałów i 1829 uczniów.

Warto również zauważyć rosnącą liczbę 
nauczycieli zatrudnionych w szkołach 
i placówkach oświatowych. Na rok szkol-
ny 2023/2024, według danych z sierpnia 
2023 r., liczba nauczycieli pełnozatrudnio-
nych wynosi 203 etaty, a liczba nauczycie-
li niepełnozatrudnionych to 24,06 etatu.

Dane dotyczące liczby uczniów w szko-
łach prowadzonych przez Powiat Bielski 
pokazują wzrost z roku na rok. W roku 
szkolnym 2017/2018 liczba uczniów wy-
niosła 1238, a w roku 2023/2024 pro-
gnozowany jest wzrost do 1829 uczniów.

Wreszcie, zauważamy znaczący wzrost 
„finansowego standardu A” podziału sub-
wencji na przestrzeni lat. W 2017 roku 
wyniósł 5293 zł, a w 2023 roku osiągnął 
imponujące 6898 zł.

Liczba uczniów i oddziałów we wszyst-
kich placówkach znacząco wzrosła, co 
odzwierciedla rosnące znaczenie placówek 
edukacyjnych w regionie. Warto również 
zauważyć wzrost „finansowego standardu 
A”, podziału subwencji, co świadczy o za-
ufaniu i wsparciu finansowym dla placó-
wek oświatowych w Powiecie Bielskim.

Szkoły Powiatu Bielskiego, wsparte 
przez środki z budżetu Powiatu, zainwe-
stowały w rozwój infrastruktury eduka-
cyjnej, tworząc nowoczesne i funkcjonalne 
miejsca nauki. Wzrost liczby uczniów 
i oddziałów wskazuje na rosnące zaufa-
nie społeczności lokalnej do oferowanej 
jakości edukacji. 

Wszystkie te inwestycje, remonty i roz-
budowy pokazały zaangażowanie w roz-
wój edukacyjny młodzieży. Dzięki tym 
działaniom szkoły w Powiecie Bielskim są 
gotowe sprostać wyzwaniom współczesnej 
edukacji. Wskazuje to również na troskę 
o rozwój regionu oraz na zobowiązanie 
do zapewnienia uczniom jak najlepszych 
warunków do nauki i rozwoju.

Dorota Nikiel
Członek Zarządu 

Powiatu Bielskiego



październik/listopad 2023 17

Jak żyje się w powiecie bielskim, 
czyli o inwestycjach – przede wszyst-
kim drogowych i kolejowych, ale też 
o kulturze i osobach starszych Mag-
dalena Fritz rozmawia z Grzegorzem 
Pudą, ministrem funduszy i polityki 
regionalnej z Bielska-Białej. 

„Mój Powiat”: W czasie niedawnego 
spotkania premiera Mateusza Morawiec-
kiego i Pana z seniorami w Bielsku-Białej 
można było usłyszeć, że osoby starsze są 
dzisiaj coraz bardziej aktywne.

G. Puda: Myślę, że widać to gołym 
okiem. Zależy nam, by jesień życia Pola-
ków była czasem zasłużonego odpoczynku 
i oddawania się pasjom. W związku z tym 
konkretne działania naszego rządu prze-
znaczone są dla osób starszych. Są nimi 
przede wszystkim 13. i 14. emerytura, bez-
płatne leki czy realizacja zakrojonego na 
ogromną skalę programu Dostępność Plus. 

„Mój Powiat”:Wróćmy jednak do po-
wiatu bielskiego. Na naszym terenie 
realizowane są duże inwestycje infrastruk-
turalne. Jedną z nich, długo oczekiwaną 
przez mieszkańców jest budowa drogi 
ekspresowej S1. 

G.P.: Dzięki ogromnej determinacji rzą-
du, umiejętnemu wykorzystaniu środków 
budżetowych oraz tych pochodzących 
z polskiej części funduszy europejskich 
mogę z dumą zadeklarować, że południo-
wy odcinek S1, od granicy państwa do 
Mysłowic, będzie przejezdny w 2025 roku. 
Rozwój regionu, w tym powiatu bielskiego 
jest dla mnie ważny, bo to moja Mała 
Ojczyzna, dlatego wspieram realizacje 
wszystkich inwestycji.

„Mój Powiat”: Równie ważna dla na-
szego terenu jest inna inwestycja dro-
gowa – budowa mostu na rzece Soła 
w Porąbce. 

G.P.: Ogromnym wsparciem dla po-
wiatu bielskiego jest Rządowy Program 
Inwestycji Strategicznych. Starostowie 
dziesięciu gmin odebrali niedawno 
promesy dofinansowania ważnych dla 
mieszkańców inwestycji. Są wśród nich 
remonty dróg, budowa ośrodka zdrowia, 

Inwestycje podstawą 
rozwoju powiatu

WyWIAd

działalności cały czas potrzeba. Stąd wiele 
moich rozmów z Narodowym Funduszem 
Zdrowia i wydaje się, że dzisiaj ta sytuacja 
jest ustabilizowana. Ważne, że szpital 
ciągle się rozwija, a to też zasługa kadry. 
Tam się zawsze czuło, że personel również 
walczy o placówkę, to były naczynia po-
łączone. Do tego rodzice, którzy walczyli 
o to by z chorym dzieckiem nie trzeba 
było jechać daleko. 

„M.P”: 9 lat temu był Pan w gronie 
fundatorów Fundacji na rzecz rozwoju 
Szpitala Pediatrycznego w Bielsku-Białej 
„Razem dla dzieci”. Jedyny parlamenta-
rzysta wśród samorządowców.

S.S: Pamiętam, że sam pomysł fun-
dacji zrodził się w dość wąskim gronie: 
moja żona, starosta. Zastanawialiśmy 
się, w jaki sposób wspomagać finanso-
wo szpital. Byli chętni do pomocy, ale 
to trochę się rozmywało. Koniec końców 

fundatorami zostali samorządowcy, a moja 
żona - prezesem fundacji. Udało się zyskać 
przychylność firm i indywidualnych osób, 
a wartość przekazanego wsparcia przez te 
lata (sprzętu medycznego i specjalistycznych 

mebli) to ok. 700 tys. zł. Cieszy, że ta fundacja 
nadal działa.

„M.P”: Czy pracując w Ministerstwie 
Rodziny i Polityki Społecznej można spra-
wić, żeby w innym resorcie przyjaźniej 
spojrzeli na mały szpital dziecięcy?

S.S: Nie ma co ukrywać, że nic samo 
nie przychodzi, że trzeba za pewnymi rze-
czami trochę „pochodzić”: dużo rozmawiać 
z ministrami, ale też na poziomie dyrekto-
rów departamentów. Bardzo cieszę się, że 
udało nam się jakiś czas temu uruchomić 
zamknięty całodobowy oddział psychia-
tryczny dla dzieci i pozyskać środki na jego 
finansowanie, bo to ważne dla regionu. 
Ostatnio z Rządowego Programu Inwe-
stycji Strategicznych „Polski Ład” powiat 
otrzymał 4 mln zł na modernizację izby 
przyjęć, a z innego rządowego programu 
– niespełna 0,5 mln zł na uporządkowanie 
zielonego otoczenia placówki. 
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przebudowa boiska, budowa sieci wodno-kanalizacyjnej, termo-
modernizacja i inne. Właśnie dzięki rządowemu dofinansowaniu 
w przyszłym roku zostanie otwarty most w Porąbce. Zastąpi 
on tymczasową kładkę, na której obowiązywały ograniczenia 
w ruchu oraz w tonażu. W ramach tej inwestycji przebudowane 
zostaną także odcinki dróg prowadzące do mostu. W sumie na 
inwestycje w powiecie bielskim z RPIS przeznaczono prawie 

22 mln zł. Dzięki rządowemu wsparciu odzyskają również 
blask ważne dla regionu zabytki w tym kościół św. Katarzyny 
w Czechowicach-Dziedzicach. Duże inwestycje prowadzone 
są także na kolei. Remont dworca w Czechowicach-Dziedzi-
cach i planowana modernizacja nieczynnego od 2012 roku 
22-kilometrowego odcinka linii kolejowej nr 190 to tylko 
najważniejsze realizacje. 

W gminie Jaworze 10 września miało 
miejsce potrójne święto. Tradycyjny Jawo-
rzański Wrzesień połączono z ceremoniałem 
dożynkowym oraz jubileuszem 150-lecia 
działalności Ochotniczej Straży Pożarnej 
w Jaworzu.

Uroczystość rozpoczęła się barwnym 
korowodem dożynkowym, który udał się 
na tradycyjne już w tym regionie nabożeń-
stwo ekumeniczne.

Wszyscy jednak czekali na wyjątkową 
uroczystość, jaką były obchody 150-lecia 
Ochotniczej Straży Pożarnej w Jaworzu. Jej 
prezes Czesław Malchar (jednocześnie gazda 
dożynek) witając licznie przybyłych gości 
opowiedział zgromadzonym o początkach 
straży pożarnej w Jaworzu.

Nie sposób wspomnieć o bardzo wzrusza-
jącej i doniosłej chwili jaką było wręczenie 
odznaczeń nadanych przez prezydenta RP 
Andrzeja Dudę. Z rąk wicewojewody śląskie-
go Jana Chrząszcza Brązowy Krzyż Zasługi 
otrzymali druhna Danuta Pawlus (za zasługi 
w działalności społecznej na rzecz ochrony 
przeciwpożarowej) oraz Zbigniew Putek, 
przewodniczący Rady Gminy Jaworze (za 
zasługi w działalności na rzecz społeczno-
ści lokalnej).

Wręczono również trzy medale Za Za-
sługi dla Pożarnictwa i dwa medale Za-
służony dla Ochotniczego Pożarnictwa 
Powiatu Bielskiego, a także przekazano 
samochód ratowniczo-gaśniczy renault 
z Komendy Miejskiej PSP w Bielsku-Białej 
do Ochotniczej Straży Pożarnej w Jaworzu. 
Akt przekazania i kluczyki do nowego po-

Potrójne Święto  
w Jaworzu  | TeksT i foTo: NaTalia siaTkowska-sTusek |

Anna Skotnicka-Nędzka, p. o. wójta gminy Jaworze i bryg. Roman Marekwica, komendant miejski 
PSP w Bielsku-Białej przy nowo pozyskanym dla OSP samochodzie ratowniczo-gaśniczym

Podczas imprezy można było nabyć publikacje związane z funkcjonowaniem OSP. 
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Piknik z okazji dnia 
zdrowia psychicznego

 | M.Fritz |

Rehabilitacja zawodowa i wyjście do 
ludzi – to główne cele Warsztatów Terapii 
Zajęciowej „Dworek”, które działają przy 
Bielskim Centrum Psychiatrii – Olszów-
ka w Bielsku-Białej. Już po raz 15. na 
zielonym terenie przy bielskim szpitalu 
psychiatrycznym odbył się piknik jesienny 
dla uczestników warsztatów. Było także 
mnóstwo gości.

Sabina Nowak, dyrektor BCP – Olszów-
ka mówi, że to stały element obchodów 
światowego dnia zdrowia psychicznego, 
który przypada w październiku. Takie spo-
tkanie to świetna okazja do rehabilitacji 
społecznej, czyli kontaktu z innymi, do 
rozmowy i zabawy. Uczestnicy warsztatów 
mają okazję pochwalić się swoimi pracami na kiermaszu, a za 
pozyskane środki pojechać potem na wycieczkę. Nieocenione jest 
też dowartościowanie uczestników, że ich praca jest zauważana 
i doceniona przez kupujących. Na pikniku jest poczęstunek, 
a zabawę animuje DJ.

Jak mówi Anetta Stekla, kierownik WTZ „Dworek” przy 
bielskim szpitalu jest też okazją do poznania potencjalnego 
pracodawcy, który zatrudnia osoby niepełnosprawne. „To nasz 
drugi najważniejszy cel – przywrócenie uczestników warszta-
tów na rynek pracy. Mamy osiągniecia, ponieważ w ciągu roku 
udaje nam się przygotować do tego średnio 2,3 osoby. Najwięk-
szy sukces polega na tym, że nie jest to zajęcie przypadkowe 
i krótkotrwałe, a oni utrzymują się na rynku pracy” – mówi 
Anetta Stekla. Jaką pracę wykonują? To m.in. wykonywanie 
kartek okolicznościowych, sklejanie książek, czy sprzątanie. 

Przygotowaniem w ramach warsztatów jest też prowadzenie 
przez uczestników WTZ „Dworek” kawiarni szpitalnej, czy filii 
biblioteki Książnicy Beskidzkiej dla pacjentów placówki.

W pikniku wzięli udział uczestnicy innych zaprzyjaźnionych 
placówek: WTZ „Felicitas” z Czechowic-Dziedzic, czy Środowi-
skowego Domu Pomocy „Podkowa” z Bielska-Białej oraz przed-
stawiciele instytucji, które na co dzień współpracują z Bielskim 
Centrum Psychiatrii - Olszówka. Wśród gości znaleźli się m.in. 
Andrzej Kamiński, wicestarosta bielski z radnymi powiatowymi, 
Wojciech Waligóra, dyrektor Bielskiego Pogotowia Ratunkowego, 
Katarzyna Olszyna, dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy 
Rodzinie i Lucyna Majewska, szefowa wydziału zdrowia 
w bielskim starostwie. 

Powiat bielski jest organem prowadzącym dla Bielskiego 
Centrum Psychiatrii – Olszówka w Bielsku-Białej. 

jazdu wręczyli strażakom Anna Skotnicka-
-Nędzka, p. o. wójta gminy Jaworze i bryg. 
Roman Marekwica, komendant miejski PSP 
w Bielsku-Białej.

Nie zabrakło również podziękowań od 
zaproszonych gości. Grzegorz Puda, Minister 
Funduszy i Polityki Regionalnej wręczając 
sprzęt strażacki, życzył strażakom, aby był 
on używany jak najrzadziej. Wicestarosta 
Andrzej Kamiński oraz Jacek Czader, rad-

ny Powiatu Bielskiego w imieniu Starosty 
Bielskiego Andrzeja Płonki podziękowali 
strażakom za codzienną gotowość do nie-
sienia pomocy wszystkim potrzebującym. 
Podziękowali również rolnikom, sadowni-
kom, ogrodnikom, hodowcom, pszczelarzom, 
przetwórcom za całoroczną pracę. Na samym 
końcu życzyli wszystkim udanej zabawy. Na 
imprezie obecni byli również przedstawiciele 
Zarządu Głównego OSP w Warszawie.

Całość części oficjalnej uświetnił wy-
stęp Orkiestry Dętej Glorieta z Ośrodka 
Promocji Gminy Jaworze oraz Zespołu 
Regionalnego Jaworze, który na co dzień 
działa w strukturach tamtejszej Ochotni-
czej Straży Pożarnej.

Wieczór licznie zgromadzonej jaworzań-
skiej publiczności wypełniły występy arty-
styczne oraz zabawa taneczna z zespołem 
Eclipse Band.
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Dodatkowe miliony na przebudowę 
drogi powiatowej w Dankowicach – ul. 
Oświęcimską. Roboty ruszyły w czerwcu, 
teraz przyszła decyzja o zapewnieniu do-
datkowych 3,5 mln zł z rezerwy celowej 
budżetu państwa.

Mowa o ostatnim fragmencie ul. 
Oświęcimskiej – od skrzyżowania z ul. 
Góra w stronę Jawiszowic w powiecie 
oświęcimskim. To odcinek o długości nie-
spełna 1,9 km. Chodzi przede wszystkim 
o bezpieczeństwo pieszych, przy drodze 
nie było bowiem chodnika. Do lipca 2024 
r. na całej długości po jednej stronie po-
wstanie chodnik lub utwardzone pobo-
cze, powstaną 2 nowe zatoki autobusowe 
w miejscu istniejących przystanków. Jezd-
nia zostanie przebudowana, pojawi się 
nowe oznakowanie drogowe. W ramach 

robót ujęto także budowę kanalizacji desz-
czowej.

Mieszkańcy Dankowic przez lata upomi-
nali się o przebudowę tej drogi powiatowej, 
która biegnie w stronę obecnie budowanego 
węzła S1. Teraz mogę powiedzieć już, że 
inwestycja nie jest zagrożona. Protesty 
odnoszą zawsze jakiś skutek, ale nie mając 
środków finansowych powiat czy gmina 
niewiele mogą z nimi zrobić – mówi sta-
rosta bielski Andrzej Płonka.

Samorządowiec dodaje, że realizacja tak 
kosztownej inwestycji to efekt umiejętności 
współdziałania. Udało się to dzięki pełnej 
zgodzie na wszystkich szczeblach – od zgody 
wojewody po premiera, a minister funduszy 
i polityki regionalnej Grzegorz Puda podparł 
to środkami swojego resortu i za to wielkie 
dzięki – mówi starosta Płonka.

Koszt przebudowy drogi Czechowi-
ce–Bestwina–Dankowice–Jawiszowice to 
prawie 13 mln zł. Wcześniej powiatowy 
samorząd pozyskał na to przedsięwzięcie 
5,4 mln zł z Rządowego Funduszu Rozwoju 
Dróg. Brakujący wkład własny, niecałe 
4 mln zł, mają sfinansować samorządy 
powiatu bielskiego i gminy Wilamowi-
ce. Koniec robót zaplanowano na lipiec 
2024 r.

To nie jedyne środki pozyskane ostatnio 
na drogowe inwestycje w naszym powie-
cie. Niespełna 1,5 mln zł z kolejnej edycji 
Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg pozy-
skał bielski Zarząd Dróg Powiatowych na 
budowę chodników w 2 miejscowościach: 
Landek w gminie Jasienica oraz w Ligocie, 
to gmina Czechowice-Dziedzice. Jest to 
80 proc. całości kosztów obu inwestycji.

Pozyskano kolejne 
środki finansowe 
na drogi powiatowe

 | M.Fritz |
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Nowe karetki 
dla powiatu bielskiego

 | M.Fritz |

Taka karetka jeszcze do 
mieszkańców Czechowic-
-Dziedzic nie wyjeżdżała. 
Ambulans kontenerowy 
marki Mercedes, wart ok. 1 
mln zł został włączony do 
taboru Bielskiego Pogotowia 
Ratunkowego. Z budżetu po-
wiatu bielskiego, który jest 
organem prowadzącym dla 
bielskiego pogotowia prze-
kazano na ten cel 400 tys. 
zł. To druga tego typu karetka w bielskim 
pogotowiu. Pierwszy kontener, z napędem 
na cztery koła, stacjonuje w Kobiernicach.

Na placu w stacji BPR w Czechowicach-
-Dziedzicach nowy pojazd oficjalnie przeka-
zano ratownikom medycznym. Jutro będzie 
już wyjeżdżał do pacjentów.

Podnosimy jakość świadczonej usługi 
dla pacjentów, ale nie zapominamy o ra-
townikach medycznych, którzy w takim 
ambulansie mają większy komfort pracy. 
To standard, do którego dążymy – mówi 
Wojciech Waligóra, dyrektor BPR dodając, 
że jeszcze w tym roku 2 podobne pojaz-
dy trafią do stacji pogotowia w Jasienicy 
i Wilkowicach. 

Starosta bielski Andrzej Płonka dzięko-
wał za wsparcie przy pozyskiwaniu środków 
na kolejne karetki politykom i samorzą-
dowcom: Grzegorzowi Pudzie, ministrowi 
funduszy i polityki regionalnej, Stanisła-
wowi Szwedowi, wiceministrowi rodziny 
i polityki społecznej, posłowi Przemysła-
wowi Drabkowi oraz Janowi Chrząszczowi, 
wicewojewodzie śląskiemu.

Cieszę się szczególnie ze względu na 
miejsce, w którym jesteśmy. Czechowi-
ce-Dziedzice to duże miasto z prawie 45 
tysiącami mieszkańców razem z częścią 
wiejską gminy. To ważny dzień dla tej spo-
łeczności – mówił starosta Płonka.

W tzw. kontenerze jest więcej miej-
sca – mamy do pacjenta dostęp z każdej 

strony, łatwiej jest nam o niego zadbać – 
mówi Jacek Kasperek, ratownik medyczny 
z Czechowic-Dziedzic, który odebrał z rąk 
starosty kluczyki do nowej karetki. Ambu-
lans wyposażony jest w elektryczne nosze 
o imponującej nośności 300 kg, które mają 
wbudowaną funkcję wagi co pomoże przy 
podaży leków w przeliczeniu na wagę pa-
cjenta. Jednym z innowacyjnych rozwiązań 
w nowej karecie jest automatyczny system 
łańcuchów śniegowych. Dzięki temu po-
jazd będzie bezproblemowo poruszać się 
po drogach nawet w trudnych warunkach 
zimowych. 

W przekazaniu nowego pojazdu wzięli 
udział także: Andrzej Kamiński, wicesta-
rosta bielski, Barbara Adamska z zarządu 
powiatu, przewodnicząca Rady Społecznej 
BPR oraz Marian Błachut, burmistrz Cze-
chowic-Dziedzic.

W czechowickiej stacji Bielskiego Pogo-
towia Ratunkowego stacjonują 2 karetki. 
Oprócz przekazanego dzisiaj ambulansu 
kontenerowego także 2-letni pojazd.

Dwie nowe karetki pojawią się także 
w najbliższym czasie w Bielskim Pogotowiu 
Ratunkowym. To dzięki wsparciu w wyso-
kości 1,2 mln zł z budżetu państwa. Symbo-
liczne „czeki” wręczali wczoraj ministrowie 
z naszego regionu: Grzegorz Puda, minister 
funduszy i polityki, Stanisław Szwed, wi-
ceminister rodziny i polityki społecznej 
oraz Jan Chrząszcz, wicewojewoda śląski.

Jak mówił ten ostatni 
w bielskim pogotowiu do-
bro wraca. Te karetki są za 
dobre serce. Nasze pogotowie 
przekazało dwa swoje star-
sze ambulanse dla walczącej 
Ukrainy, teraz przekazujemy 
środki na nowe pojazdy – mó-
wił wicewojewoda Chrząszcz.

W ostatnich 2 latach 
dzięki wsparciu panów mi-
nistrów, wojewody śląskiego 

i Starostwa Powiatowego w Bielsku-Białej 
wydaliśmy 8 mln zł na zakup i wymianę 
sprzętu medycznego. To między innymi 9 
nowych karetek - mówił Wojciech Waligóra, 
dyrektor Bielskiego Pogotowia Ratunkowego. 
Najnowsze 2 pojazdy trafią lada dzień do 
Bielska-Białej. Zdecydowaliśmy się dołożyć 
do tych ambulansów i kupić tzw. kontene-
rowe karetki. To jeżdżące sale operacyjne, 
warte w sumie 2 mln zł – wyjaśnił dyrek-
tor Waligóra.

Za wsparcie w imieniu powiatu bielskie-
go dziękował Andrzej Kamiński, wicestaro-
sta bielski. Jest to pomoc w zapewnieniu 
bezpieczeństwa nie tylko naszym miesz-
kańcom, ale także turystom, którzy nas 
odwiedzają – mówił samorządowiec.

W uroczystości w bielskim pogotowiu 
wzięli udział również posłowie: Przemy-
sław Drabek i Grzegorz Gaża oraz Barbara 
Adamska, członek Zarządu Powiatu.

W sumie po drogach południa wojewódz-
twa śląskiego będzie jeździło 5 nowych am-
bulansów z 6, które trafią na Śląsk. Oprócz 
bielskiego pogotowia, 2 nowe ambulanse 
trafią do żywieckiego pogotowia, 1 – do cie-
szyńskiego.

8 września po raz pierwszy obchodzono 
święto ratownika medycznego. Starosta An-
drzej Płonka wraz z Zarządem Powiatu oraz 
przewodniczący rady powiatu Jan Borowski 
wraz z radnymi dziękowali ratownikom za 
codzienną pracę i poświęcenie.
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 W dobie współczesnych trudności związa-
nych z zarządzaniem samorządem taka współ-
praca jest bezcenna. Dlatego zdecydowaliśmy 
o jej sformalizowaniu. Chcemy, by nabrała ona 
rozpędu – powiedział Jan Grabkowski, starosta 
poznański. – Nasze regiony to różne historie, 
odmienne kultury i inne wyzwania samorzą-
dowe. Ale mamy ze sobą o czym rozmawiać. 
Szczególnie zależy nam na rozwijaniu wymiany 
młodzieży oraz pracowników – podkreślił.

W podpisanej umowie znalazły się m.in. zapi-
sy o dzieleniu się doświadczeniami w dziedzinie 
edukacji, kultury, sportu, ochrony zdrowia, pomo-
cy społecznej, ekologii, zarządzania kryzysowego, 
geodezji i kartografii, a także relacje między 
placówkami oświatowymi oraz tworzeniu wa-
runków do kooperacji podmiotów gospodarczych.

 Dziś usankcjonowaliśmy naszą wieloletnią 
przyjaźń. Często szukamy partnerów za grani-
cą, podczas gdy w kraju mamy samorządy, od 
których możemy się uczyć. A takim właśnie 
jest powiat poznański – powiedział Andrzej 
Płonka, starosta bielski. – Chcemy przekazy-
wać sobie umiejętności, które daje nam praca 
w urzędach, szpitalach czy domach pomocy 
społecznej – dodał. 

Powiat poznański jest pierwszym krajowym 
partnerem powiatu bielskiego. Samorządy 
w sierpniu ubiegłego roku podpisały list inten-
cyjny o woli nawiązania współpracy. Od tego 
czasu aktywnie dzielą się dobrymi praktykami, 
wiedzą oraz wypracowanymi wzorcami pracy 
i obsługi klientów. – Myślę, że nasze kontakty 
pozytywnie wpłyną na dalszy rozwój, a także 
wzbogacą życie społeczne mieszkańców. Regiony mają sobie 
kulturowo oraz turystycznie wiele do zaoferowania – zauważył 
starosta bielski.

Głównym celem partnerstwa ma być szeroko rozumiana 
współpraca na różnych płaszczyznach, a także czerpanie wza-
jemnych inspiracji. W trakcie dotychczas odbytych spotkań 
przedstawiciele obu samorządów rozmawiali mi.in. o sposobie 
organizacji transportu metropolitalnego czy rozwiązaniach 
informatycznych. – Powiat bielski może dać nam swoje do-

świadczenie. Jest wiele obszarów, w których możemy udzielać 
sobie rad i wskazówek – zauważył starosta poznański. 

W skład delegacji z powiatu bielskiego poza starostą biel-
skim wchodzili: Halina Kopeć sekretarz powiatu, Ewa Sikora 
Naczelnik Wydziału Geodezyjno-Kartograficznego, Anna Plichta-
-Kotas Naczelnik Wydziału Programowania Rozwoju i Funduszy 
Europejskich, Magdalena Więzik Naczelnik Wydziału Promocji 
Powiatu, Kultury, Sportu i Turystyki oraz Małgorzata Gorzynik 
Zastępca Głównego Księgowego.

Powiat bielski 
podpisał umowę o współpracy  
z powiatem poznańskim  | MW |

Starosta bielski i poznański po uroczystym podpisaniu umowy

Robocze rozmowy delegacji już partnerskich powiatów
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Srebro w zagranicznym 
debiucie orkiestry 
z Pisarzowic!

„Mój Powiat” wydaje Wydział Promocji Powiatu, Kultury, Sportu i Turystyki Starostwa Powiatowego w Bielsku-Białej, 

43-300 Bielsko-Biała, ul. Piastowska 40,

tel. 33 813 68 72, e-mail: redakcja@powiat.bielsko.pl

Zespół redakcyjny – redaktor naczelna Magdalena Więzik, sekretarz redakcji Jarosław Jesionka.

Na okładce: Bestwina, fot. Arch. Urzędu Gminy 

Redakcja zastrzega sobie prawo skracania i redakcyjnego opracowania nie zamówionych tekstów.

www.powiat.bielsko.pl

Druk i skład: Ośrodek Wydawniczy „Augustana”, pl. ks. M. Lutra 3, 43-300 Bielsko-Biała, www.augustana.com.pl

Nakład: 8000 szt. 

Doskonałe 2. miejsce zajęła Młodzieżowa 
Orkiestra Dęta Ochotniczej Straży Pożarnej 
z Pisarzowic pod batutą Grzegorza Bizukojća 
na festiwalu w Hiszpanii. Warto podkreślić, że 
aż 15 z 35 muzyków orkiestry nie ma jeszcze 
ukończonych 18 lat. 

Ponad 5 tysięcy przejechanych kilometrów, aż 
58 godzin w autokarze, 6 dni w ciepłej i słonecz-
niej Katalonii - a wszystko po to, by wziąć udział 
w VI Międzynarodowym Festiwalu Orkiestr 
„Golden Sardana” w Lloret de Mar i Barcelonie. 

Ogrom pracy, serca i zaangażowania pozwolił 
osiągnąć spektakularny sukces. Był to pierwszy 
zagraniczny wyjazd orkiestry na festiwal, na 
którym zostali cudownie przyjęci i docenieni, 
a zdobyte 97 na 100 punktów pozwoliło wywalczyć 2 miejsce 
tuż za przyjaciółmi z orkiestry ze szkoły muzycznej z Rymanowa 
– relacjonuje Tadeusz Łaś, prezes zarządu Ochotniczej Straży 
Pożarnej w Pisarzowicach. 

Oprócz koncertu estradowego, pisarzowicka orkiestra wzięła 
udział w uroczystym przemarszu oraz w koncercie plenerowym, 
który odbył się pod patronatem Konsula Generalnego RP w Bar-
celonie. Gorące powitanie, aplauz i oklaski od zgromadzonej 

widowni, którą tworzyli w dużej części nasi rodacy, zostaną 
w pamięci naszych młodych muzyków na lata. 

Jesteśmy szczęśliwi i dumni z całego zespołu za godne re-
prezentowanie gminy Wilamowice, powiatu bielskiego i … całej 
Polski na tak prestiżowych zawodach zauważyła członek zarządu 
powiatu bielskiego Dorota Nikiel.

Młodym zdolnym muzykom gratulujemy talentu i życzymy 
kolejnych sukcesów!

źródło: OSP Pisarzowice



24 POWIATmój

Maraton Trzech Jezior
Siła beskidzkich gór, wspa-

niała atmosfera i blisko 800 
biegaczy, którzy osiągnęli 
metę festiwalowych biegów. 
Tak upłynęły 3 dni rywalizacji 
biegowej Maratonu Trzech Je-
zior – jednego z największych 
i najlepiej ocenianych festi-
wali biegowych w Polsce. Na 
uczestników czekały cztery 
dystanse do wyboru: od 3 km 
verticala, przez 17 km, 25 km 
po tytułowy 46 kilometrowy, 
górski Maraton Trzech Jezior. 
Szlaki te przebiegają przez 
malownicze trasy Beskidu 
Małego- Krainy malowni-
czych jezior.

My kibicowaliśmy i dopingowaliśmy biegaczy w sobotę 
na mecie w Porąbce. Zawodników gorącym aplauzem witały 
mażoretki „Gracja” ze Starej Wsi. Pierwszy zwycięzca Maratonu 
Dawid Malina przebiegł 46 kilometrowy odcinek w 3 godziny i 39 

minut! Pierwsza z kobiet Ula 
Paprocka dobiegła na metę po 
4 godzinach i 26 minutach. 

 Maraton Trzech Jezior to 
nie tylko sportowe emocje, 
ale również doskonała oka-
zja, żeby zapoznać się z ofertą 
i poznać partnerów Maratonu 
Trzech Jezior, którzy prezen-
towali się na stadionie w Po-
rąbce. Na miejscu animatorka 
zorganizowała gry i zabawy 
i zagrzewała do walki. W tym 
roku także po raz pierwszy 
pomyślano o najmłodszych 
kibicach i zorganizowano dla 
nich Biegi Dziecięce Mały Ma-
ratończyk. Wśród nagród nie 

zabrakło gadżetów od partnera festiwalu czyli powiatu bielskiego.
Jeszcze raz gratulujemy wszystkim, którzy ukończyli bieg 

i mamy nadzieję, że spotkamy się ponownie za rok!

 | NaTalia siaTkowska-sTusek |

Na mecie biegaczy dopingował zespół Mażoretek „Gracja”. 

Sportowe partnerstwo
Nasz partnerski powiat Rhein-Erft 

w Niemczech gościł przedstawicieli 
środowiska sportowego powiatu biel-
skiego.

Od 22 lat nasze partnerskie po-
wiaty blisko współpracują ze sobą. 
W ramach owocnej współpracy czę-
sto organizowane są między innymi 
wizyty studyjne, oficjalne delegacje 
oraz wyjazdy młodzieży z naszych 
Klubów Sportowych na Międzynaro-
dowe Zawody Lekkoatletyczne.

W br. wspomniane zawody organi-
zowane były w Niemczech, oficjalnie 
otwarli je: starosta Rhein-Erft Frank 
Rock oraz członek zarządu powiatu 
bielskiego Dorota Nikiel. Nasi spor-
towcy mogli zmagać się z reprezen-
tacją powiatu Rhein-Erft w takich 
dyscyplinach jak: skok w dal, skok 

wzwyż, pchnięcie kulą oraz biegi na 
różne dystanse.

Zmagania odbywały się indywidualnie 
jednak wszyscy zawodnicy razem zapra-
cowali na wygraną powiatu bielskiego. 

Wszystkim zawodnikom gratuluje-
my determinacji i świetnych wyników, 
dziękujemy za dumne reprezentowanie 

naszego powiatu i za to, że dzięki wam 
powiat bielski może cieszyć się wygraną, 
życzymy dalszych sukcesów!

Naszym gospodarzom dziękujemy za 
gościnę, do zobaczenia na 9 edycji Mię-
dzynarodowych Zawodów Lekkoatletycz-
nych, która odbędzie się w przyszłym roku 
w powiecie bielskim.

 | Z. RuTecka |

sport


	_Hlk117497206

